



السياسة العامة الصحية لجامعة البصرة

University of Basrah Health Policy

يعني الحق في الصحة أن الحكومات يجب أن تهيئ الظروف التي يمكن فيها لكل فرد أن يكون موفور الصحة بقدر الإمكان. وتتراوح هذه الظروف بين ضمان توفير الخدمات الصحية وظروف العمل الصحية والمأمونة والإسكان الملائم والأطعمة المغذية. ولا يعني الحق في الصحة الحق في أن يكون الإنسان موفور الصحة. تم التأكيد على الحق في الصحة في معاهدات حقوق الإنسان الدولية والإقليمية، وفي الدساتير الوطنية في جميع أنحاء العالم. ومنها:

العهد الدولي الخاص بالحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية، 1966

اتفاقية القضاء على جميع أشكال التمييز ضد المرأة، 1979

اتفاقية حقوق الطفل، 1989

تهدف الجامعة الى خلق أفضل بيئة تعليمية ممكنة لتعزيز نهج إجراء البحوث لفهم وحل المشاكل الصحية وإشراك الشركاء من المجتمع لتحسين الصحة العامة والرفاهية.

- 1- توجيه الطلبة والمجتمع الجامعي الى مراجعة المراكز الصحية المنتشرة في جامعة البصرة وضرورة الاستفادة منها.
- 2- التوعية المستمرة بأهمية الصحة العامة وصحة البيئة الجامعية والتنبيه لمرتادي الجامعة الى ضرورة قراءة الارشادات الصحية المثبتة في انحاء الجامعة.
- 3- تعمل الجامعة على عقد حلقات نقاشية وتوعوية بأهمية الوقاية من الامراض السارية او المعدية وطرائق الوقاية منها.
- 4- تعمل الجامعة على توظيف القناة الجامعية ووسائل الاعلام الجامعية في تثقيف المجتمع الجامعي بأهمية الصحة العامة.
- 5- متابعة الكافتريات والنوادي الطلابية وضرورة اتباعها الشروط الصحية للغذاء السليم وفرض جزاءات عليها في حال المخالفة.
- 6- توفير المعقمات والمواد المطهرة في الكليات والابنية الجامعية بهيئة "اسعافات أولية".



السياسة العامة الصحية لجامعة البصرة

University of Basrah Health Policy

- 7- استمرار شعب البستنة والخدمات الجامعية بمعالجة الحيوانات السائبة او القوارض او الحيوانات المفترسة ومنع تسللها الى افنية الجامعة.
- 8- نشر ملصقات ولافتات تحث على الوقاية الصحية ليكون المجتمع الجامعي مصدر تأثير في المجتمع.

The right to health means that governments must create conditions in which everyone can be as healthy as possible. These conditions range from ensuring the provision of health services, healthy and safe working conditions, adequate housing and nutritious foods. The right to health does not imply the right to be healthy. The right to health has been affirmed in international and regional human rights treaties, and in national constitutions around the world. These include:

International Covenant on Economic, Social and Cultural Rights, 1966

Convention on the Elimination of All Forms of Discrimination against Women, 1979

Convention on the Rights of the Child, 1989

The University aims to create the best possible learning environment to promote a research-conducting approach to understanding and solving health problems and to engage community partners to improve overall health and well-being.

- 1- Directing students and the university community to review the health centers scattered in the University of Basra and the need to benefit from them.



University of Basrah Health Policy

- 2- Continuous awareness of the importance of public health and the health of the university environment and alert university visitors to the need to read the health guidelines proven throughout the university.
- 3- The University works to hold discussion and awareness seminars on the importance of prevention of communicable or infectious diseases and methods of prevention.
- 4- The university works to employ the university channel and the university media in educating the university community about the importance of public health.
- 5- Follow up cafeterias and student clubs and the need for them to follow the health conditions of proper food and impose sanctions on them in case of violation.
- 6- Providing sterilizers and disinfectant materials in colleges and university buildings in the form of "first aid".
- 7- The continuation of the horticultural people and university services to treat loose animals, rodents or predators and prevent their infiltration into the university courtyards.
- 8- Publishing posters and banners urging health prevention to make the university community a source of influence in society.



السياسة العامة الصحية لجامعة البصرة

University of Basrah Health Policy

Policy code	BAS010329
Policy title	السياسة العامة الصحية لجامعة البصرة University of Basrah Health Policy
Approving body	University council
Next review date	20.9.2023
Review date	20.9.2022
Previous review date	20.09.2021
Prepared by	الأستاذ المساعد اعتدال عبد الباقي يوسف Assistant Professor Itidal Abdulbaqi Yousif